

第一届地膜管理与污染防控研讨会

The First Seminar on Mulch Film Management and Pollution Control

会议时间 Date:

2021 年 12 月 6 日, 星期一
December 6th, 2021, Monday

会议地点 Location:

北京渔阳饭店/线上
Beijing Yuyang Hotel/Online

主办单位 Organizer:

德国国际合作机构
Deutsche Gesellschaft für Internationale Zusammenarbeit (GIZ) GmbH

协办单位 Co-Organizer:

中国农业农村部农膜污染防控重点实验室
Key Laboratory of Mulch Film Pollution Prevention and Control, Ministry of Agriculture and Rural Affairs (MARA)

1. 会议背景 Background

为了进一步交流优秀的国内、国际最佳实践与经验技术，有效解决地膜污染问题，助力中国绿色农业发展，由德国国际合作机构执行的“中德农村塑料升级管理项目”主办，中国农业农村部农膜污染防控重点实验室作为协办单位，共同举办的**第一届地膜管理与污染防控研讨会**定于 12 月 6 日召开，会期一天，可通过线下或线上的形式参加并参与讨论，会议日程如下。

Facing the problem of mulch film residue pollution, the Sino-German Project for Upgrading Plastics Management implemented by Deutsche Gesellschaft für Internationale Zusammenarbeit (GIZ) GmbH as host, Key Laboratory of Mulch Film Pollution Prevention and Control as co-host, will jointly organize the First Seminar on Mulch Film Management and Pollution Control, in order to facilitate exchanges on international and national best practices, management methods and technology to effectively pave the pathway towards green agriculture development in China. The Forum is settled on December 6th and can be participated through offline and online channels, agenda as follows.

2. 会议日程 Agenda

时间 Time	主题 Topics	嘉宾 Speakers
9:00 – 9:30	开幕致辞 Opening Speeches	德国驻华大使馆 Embassy of the Federal Republic of Germany 欧盟农业主管部门（待确认） Agriculture Department, European Commission 德国国际合作机构 Deutsche Gesellschaft für Internationale Zusammenarbeit (GIZ)
9:30 – 10:00	合影，茶歇 Group Photo, Tea Break	
政策引导 Policy Guidance		
10:00 – 10:20	中国地膜污染治理的法规与政策 Regulation and Policy of Mulch Film Pollution Control in China	宝哲，农业农村部农业生态与资源保护总站，研究员（待确认） Mr. BAO Zhe, Director/Researcher, Division of Environment Protection, Rural Energy and Environment Agency, Ministry of Agriculture and Rural Affairs
10:20 – 10:40	欧盟农用塑料管理的政策与法律 European Policy and Law on Agri-Plastics Management	侯靖岳，德国国际合作机构，项目主任 Ms. HOU Jingyue, Project Director, Deutsche Gesellschaft für Internationale Zusammenarbeit (GIZ) GmbH
现状分析 Status Analysis		
10:40 – 11:00	中国地膜污染防治研究与对策 Research and Countermeasures of Mulch Film Pollution Control in China	陈学庚，中国工程院，院士 Prof. CHEN Xuegeng, Academician of Chinese Academy of Engineering
11:00 – 11:20	传统地膜与全生物降解地膜的比较研究 Comparative Research on Conventional and Biodegradable Mulch Film	严昌荣，国际农用塑料协会，主席 Prof. YAN Changrong, President, International Agricultural Plastic Association (CIPA)

11:20 – 11:40	<p>黄土高原旱农区地膜覆盖的农田生态效应及可回收性评价</p> <p>Ecological Effects of Plastic Film Mulching on Dry Farmland in Loess Plateau and its Recyclability Evaluation</p>	<p>李玲玲, 甘肃农业大学, 院长</p> <p>Prof. LI Lingling, Dean, Gansu Agricultural University</p>
11:40 – 12:00	<p>农膜源微塑料与塑化剂的特点及影响</p> <p>Characteristics and Influence of Microplastics and Plasticizers from Agri-Film</p>	<p>李真, 中国农业科学院农业环境与可持续发展研究所, 博士</p> <p>Dr. LI Zhen, Sustainable Development Research Institute, Chinese Academy of Agriculture Science</p>
12:00 – 12:30	<p>提问环节</p> <p>Q&A</p>	
12:30 – 13:30	午餐 Lunch	
模式与实践之中国篇 Models and Practices in China		
13:30 – 13:50	<p>地膜回收的生态补偿制度探索与实践</p> <p>Exploration and Practice of Ecological Compensation System of Mulch Film</p>	<p>金书秦, 农业农村部农村经济研究中心, 研究员</p> <p>Mr. JIN Shuqin, Researcher, Rural Economy Research Center, Ministry of Agriculture and Rural Affairs</p>
13:50 – 14:10	<p>甘肃省废旧农膜残留污染防治实践与思考</p> <p>Practice and Thoughts on Pollution Control of Waste Agricultural Film Residue in Gansu Province</p>	<p>唐继荣, 甘肃省农业生态与资源保护技术推广总站, 站长</p> <p>Mr. TANG Jirong, Head of Station, Gansu Agricultural Ecology and Resource Protection Technology Extension Station</p>
14:10 – 14:30	<p>“五个强化” 助推江苏废旧农膜回收工作跑出“加速度”</p> <p>Five Measures Accelerate the Agricultural Film Recycling in Jiangsu Province</p>	<p>曾晓萍, 江苏省农业技术推广总站, 推广研究员</p> <p>Ms. ZENG Xiaoping, Researcher, Jiangsu Agricultural Technology Extension Station</p>
14:30 – 14:50	<p>生物降解地膜的研究与示范应用</p> <p>Research and Pilot Application of Biodegradable Mulch Film</p>	<p>米庆华, 山东农业大学, 教授</p> <p>Prof. MI Qinghua, Shandong Agricultural University</p>
14:50 – 15:10	<p>生物降解地膜在作物种植中的应用—以东北水稻为例</p> <p>Application of Biodegradable Mulch Film in Crop Cultivation -- a Case Study of Rice in Northeast China</p>	<p>刘勤, 农业农村部农膜污染防治重点实验室, 副主任</p> <p>Mr. LIU Qin, Deputy Director, Key Laboratory of Mulch Film Pollution Prevention and Control, Ministry of Agriculture and Rural Affairs</p>

15:10 – 15:25 **提问环节 Q&A**

15:25 – 15:40 **茶歇 Tea Break**

模式与实践之国际篇 International Models and Practices

15:40 – 16:00 **地膜综合管理的国际经验**
International Experience on Integrated Management of Mulch Film

Bernard Le Moine, 欧洲农业、塑料与环境协会, 主席
Mr. Bernard Le Moine, Chairman, APE Europe (Agriculture, Plastics & Environment)

16:00 – 16:20 **农用塑料废弃物处理的德国最佳实践**
Best Available Practices Tackling Agricultural Plastics Waste in Germany

Dr. Lorena Fricke, 德国农业塑料回收系统 (ERDE), 总经理
Dr. Lorena Fricke, Managing Director, German Association for Plastics Packaging and Films

16:20 – 16:40 **职业培训 – 法国可持续农业之地膜减量**
Vocational Training in France – Prevention of Mulch Film in Sustainable Agriculture

Margot Roux (罗玛戈), 法国公共农业职业学校 EPLEFPA Les Sillons de Haute Alsace, 项目经理
Ms. Margot Roux, Project Manager, French Public Agricultural Vocational School EPLEFPA Les Sillons de Haute Alsace

国际合作 – GIZ 农村塑料升级管理项目 International Collaboration – GIZ Project for Upgrading Plastics Management in Agriculture

16:40 – 17:00 **PE 地膜 PE Film: 追溯工具在地膜管理中的作用**
Role of Tracking System in Mulch Film Management

Heino Claussen-Markefka, 莱芬豪舍集团, 总经理
Mr. Heino Claussen-Markefka, Managing Director, Reifenhäuser Blown Film GmbH

17:00 – 17:40 **生物降解地膜 Biodegradable Mulch Film: 全生物降解地膜产品的设计及其适用性**
Design and Performance of Ecopond Biodegradable Mulch Film

石鑫, 珠海万通化工有限公司, 项目经理
Mr. SHI Xin, Project Manager, Zhuhai Wango Chemical Co., Ltd.

全生物降解材料: 中欧评价与认证标准的比较
Comparison of Evaluation and Standardization Criteria towards Biodegradable Material

卢艳, 莱茵技术(上海)有限公司, 高级技术主任
Ms. LU Yan, Senior Technical Director, TÜV Rheinland (Shanghai) Co., Ltd.

17:40 – 18:00 **提问环节, Q&A**
会议结束, End of Conference